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ح شد در گفت و گوی معاون »ساتبا« با »ایران« مطر

 تجدیدپذیرها به داد ناترازی می رسند؟ 

ناترازی گریبـــان صنعت برق کشـــور را هم 
گرفته است تا آنجا که در ســـال 1403 علاوه 
بر قطعی برق در تابســـتان در فصول ســـرد 
نیز با کمبـــود برق مواجـــه بودیم. وضعیتی 
که گفته شـــد به دلیل افزایـــش مصرف گاز 
خانگی و افت فشـــار و کمبود گاز و نیز عدم 
ذخیره ســـازی دیگـــر حامل های ســـوخت 
مصرفی نیروگاه ها به وجود آمده اســـت. در 
چنین شـــرایطی و در حالی کـــه پیش بینی 
می شود این ناترازی ها و کمبودها در سال آتی 
افزایش داشته باشد؛ دولت باید راهکارهایی 
بـــرای افزایـــش تولیـــد و پوشـــش کســـری 
موجود را در دستور کار قرار دهد. بر اساس 
تحقیقات بهترین و به صرفه ترین راه برطرف 
کردن این چالـــش اســـتفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر اســـت؛ انرژی هایی که علیرضا 
پرنده مطلق، معاون فنی و مهندسی سازمان 
انرژی هـــای تجدیدپذیـــر و بهـــره وری انرژی 
برق)ساتبا( در گفت و گو با »ایران« به تبیین 
مزایای شان پرداخت و برنامه های دولت را 
برای بهره گیری از تجدیدپذیرها در راستای 

کاستن از ناترازی برقی کشور تشریح کرد.
 

آیا انرژی نیروگاه های تجدیدپذیر 
گران تر از فسیلی است؟ برنامه برای 

سرعت بخشیدن به احداث شان 
چیست؟

وقتی صحبت هزینه می شـــود شاید به نظر 
برسد که هزینه تولید انرژی در نیروگاه فسیلی 
کمتر اســـت. زیرا واگذاری گاز و ســـوخت به 
این نیروگاه ها رایـــگان اســـت. در حالی که 

اگر سوخت مورد نیاز این نوع نیروگاه ها را با 
قیمت و نرخ واقعی در اختیارشان قرار دهیم، 
قیمت تمام شده برق تولیدی آنها گران تر از 
انرژی های تجدیدپذیر خواهد بود. اما موضوع 
اصلی این است که ما در تأمین سوخت گاز و 
گازوئیل محدودیت هایی مخصوصاً در فصل 
زمستان داریم که منجر می شود نتوانیم برق 
مورد نیاز مردم را تأمین کنیم. از سوی دیگر در 
فصل تابستان که با پیک مصرف برق مواجه 
هستیم نیز توان تأمین تولید برق مورد نیاز 
را نداریـــم. هر دو ایـــن موضوع هـــا عملاً در 
راهکارهای کوتاه  مدت و حتی میان  مدت از 
لحاظ زمانی توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر 

را توجیه می کند.
 تا اینجای کار تشـــکیل یک کمیته به عنوان 
»کمیته رفع موانع تجدیدپذیر« و تشـــکیل 
جلسات هفتگی بخشی از موانع را برطرف 
کرده اســـت. اما تا مصوبات آن اجرا نشـــود 
نمی توان میزان تولید انرژی های تجدیدپذیر 
را افزایش داد. در حـــال حاضر 1500 مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر در کشور نصب شده که 
اگر برنامه ریزی منظمی صورت گیرد و موانع 
رفع شود، می توانیم حدود پنج هزار مگاوات 

را تا پیک سال آینده وارد مدار کنیم.

ظرفیت کشور برای احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیر چقدر است و 

آیا شرایط انتقال آن وجود دارد؟
با توجه به شـــرایط اقلیمی می توانیم تمام 
بیابان های موجود در کشـــور را نیروگاه های 
تجدیدپذیر بزنیم اما مشـــکل اساســـی این 
اســـت که تجهیزات و توان لازم برای انتقال 
برق تولیـــدی را نداریم. بررســـی ها نشـــان 
می دهد ما بـــرای انتقال تا 10 هـــزار مگاوات 
مشکلی نخواهیم داشت و تنها کافی است 
با جـــذب ســـرمایه گذار، ســـرمایه لازم برای 
توسعه شـــبکه را فراهم کنیم. برای انتقال 

برق 10 تا 20 هزار مگاوات باید کمی بیشـــتر 
در زیرســـاخت شبکه توســـعه صورت گیرد 
که هزینه این توسعه شـــبکه تا این حجم از 
انتقال برق چنـــدان زیاد نخواهـــد بود. اما 
زمانی که قصد تولید و انتقال بیش از 20 هزار 
مگاوات را داشته باشیم، هزینه آن بسیار بالا 

خواهد بود.

برای ساخت یک نیروگاه تجدیدپذیر 
چقدر زمان نیاز است و چه 

برنامه هایی دارید تا ایده آلی که در نظر 
گرفتید، اتفاق بیفتد؟

ســـاخت هر نیروگاه به تأمین و آماده سازی 
زمین و نیز تأمیـــن تجهیـــزات لازم نیازمند 
است که با شرایط و موانع فعلی احداث یک 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر یک سال زمان 
نیاز دارد. در حال حاضر ســـاتبا چند قطعه 
زمیـــن را در نظـــر گرفته و در حـــال دریافت 
مجوزهای آن هســـتیم. اگـــر تجهیزات هم 
تأمین شود می توان تا پیک سال آینده حدود 
سه هزار مگاوات به تولید برق کشور اضافه 
کرد. ســـرمایه گذاران در حال حاضر حدود 

20 هزار مگاوات درخواســـت دریافت پروانه 
داشـــته اند که از این میزان، حـــدود 10 هزار 

مگاوات منجر به قرارداد شده است. 

با توجه به اینکه هر سال بر میزان 
ناترازی ها افزوده می شود، آیا احداث 

نیروگاه های تجدیدپذیر می تواند 
جبران افزایش ناترازی ها باشد؟

اگر بتوانیم حدود 18 تا 20 هزار مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر احداث کنیـــم )ترکیبی از بادی 
– خورشیدی( می توانیم پیک تابستان را به 
طور کامل پوشش دهیم. اما باید بدانید که 
به دو دلیل در شهریور ماه با بیشترین ناترازی 
مواجه هستیم، اول اینکه در این ماه تعدادی 
از نیروگاه های فرسوده  که در تابستان با تمام 
توان خود کار کردند، برای شـــهریورماه دیگر 
امکان تولید برق ندارند. موضوع دوم بحث 
انرژی است که از سدها خارج شده و آبی که 
پشت سدها بوده، کمتر شده و امکان تولید 
میزان تیر و مـــرداد ماه را نداریـــم. مگر آنکه 
در این مدت فوراً نیروگاه تجدیدپذیر 20 هزار 

مگاواتی در کشور راه اندازی کنیم.

الو ایران

حذف مجوزهای پیشین توسط دولت برای تسهیل واگذاری 
زمین به سرمایه گذاران 

  احداث 1500 تـــا 5000 مگاوات نيروگاه توســـط ســـاتبا
برای جبران ناترازی برق

 توســـعه 600 مگاواتـــی تجدیدپذیرهـــا تـــا پایان ســـال
توسط ساتبا

توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر به منظور تأمین کسری 
برق و رفع ناترازی در کشور

موعدوفابرنامهنگاهویژه وعــــــــده

همه ایرانیان می توانند مشکلات و مطالبات 
خود را در تماس با شـــماره021-88769075 
با ما در میان بگذارند. ما مشـــکلات شما را از 
مســـئولان پیگیری می کنیم و نتیجه آن را در 
این صفحه به آگاهی شما می رسانیم. »ایران« 

صدای شما خواهد بود.

»ایران« صدای مردم ایران است

دولت چهاردهم برای توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر چه اقداماتی 

انجام داده است؟
با آغـــاز دولت چهاردهم و بر اســـاس برنامه 
هفتم توسعه هدفگذاری دولت برای احداث 
12 هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر صورت 
گرفت. در دولت سیزدهم نیز 10 هزار مگاوات 
هدفگذاری شـــده بود اما در طول کل دوره 
حدوداً سه ساله دولت قبلی، تنها توانستیم 
کمتـــر از چهارصد مگاوات احـــداث نیروگاه 
تجدید پذیر داشته باشیم. در دولت سیزدهم 
هم برای رفع موانعی مخصوصاً در بحث زمین 
مصوباتی داشتیم اما هنوز نتوانسته ایم به  طور 
کامل مشکلات مربوط به آن را برطرف کنیم.
تجدیدپذیرهـــا  توســـعه  راســـتای  در 
شـــرکت هایی برای تأمین بخشـــی از 4500 
مگاوات مراجعه کـــرده بودند و بر اســـاس 
توافقات صورت گرفته قرار شد تسهیلاتی در 

اختیار آنها قرار دهند.
در این خصوص رئیس  جمهوری دستوراتی 
داده و مصوباتی داشته و بخشی از این موانع 
برطرف شـــده، اما موفـــق نبوده ایم؛ علت 
این عدم موفقیت این بود که در مصوباتی 
که صادر شـــده تمام جوانب در نظر گرفته 

نشده است.

روند حرکت توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر به چه شکل است؟

البته اگر قبل از سال 1402 یا همان سال را در 
نظر بگیرید، در هر سال تقریباً زیر 150 مگاوات 
در حوزه تجدیدپذیرها توســـعه داشته ایم. 
در ســـال 1403 با توجه به همه اقداماتی که 
صورت گرفته، تا پایان سال حدود 600 تا 670 
مگاوات در این حوزه توسعه خواهیم داشت. 
بنابرایـــن می توان گفت توســـعه انرژی های 
تجدیدپذیر امسال سرعت گرفته، ولی این 
سرعت مناسب رفع ناترازی کشور نیست و 

باید سرعت آن حداقل 20 برابر بیشتر شود.

چه چالش هایی در حوزه 
تجدیدپذیرها وجود دارد؟

در این حوزه چهار چالش اساسی وجود دارد 
که اولین چالش مربـــوط به موضوع زمین 
اســـت. در این راستا دولت ســـیزدهم یک 

مصوبه در اســـفند ماه 1402 در نظر گرفت و 
در راستای آن دولت چهاردهم یک مصوبه با 
امضای معاون اول ریاست جمهور در آذرماه 
1403 صادر کـــرد. علاوه بـــر آن یک مصوبه 
جدید برای محیط زیست در همان انتهای 

آذرماه 1403 صادر شد.
یکی از مشکلات در این خصوص مجوزهای 
مختلفی بود که برای زمین ها در نظر گرفته 
شـــده بود. در این راســـتا دولت چهاردهم 
مصوبه هایی را صادر کرد که منجر به حذف 
این مجوزها شد. چالش دوم فعالان حوزه 
انرژی های تجدیدپذیر نیـــز مربوط به ثبت 
سفارش و تخصیص ارز اســـت. هر چند در 
مصوبـــه ریاســـت جمهـــوری در بحث ثبت 
سفارش و تخصیص ارز به وزارت نیرو تفویض 
اختیار داده شده اما تا کنون مشکل برطرف 
نشده و همچنان این امر به  عنوان بزرگ ترین 
چالش و مانع توسعه تجدیدپذیرها مطرح 

است.
چالش بعـــدی مربوط به گمرک اســـت که 
در این زمینه نیز قول هایی داده شده مبنی 
بر اینکه در بخـــش گمرک، همه همکاری ها 
صورت بگیرد، اما تا موضوع ثبت ســـفارش 
حل نشود و کالاها به گمرک نرسد، نمی توانیم 
متوجه شـــویم چه مشـــکلاتی دراین بخش 
وجـــود دارد. موضـــوع چهـــارم هـــم بحث 
تسهیلات است. در همه کشورهای دنیا زمانی 
که اقدام به احداث نیروگاه های تجدیدپذیر 
می کنند، دولت ها در کنار بخش خصوصی 
هستند و تسهیلاتی در اختیار سرمایه گذاران 
قرار می دهند تا بتوانند این بخش را توسعه 
دهند. اما تا کنون در این بخش خیلی موفق 
نبوده ایم؛ وام تبصره 18 از گذشته در قانون 
بودجه دیده شـــده که دو همت اســـت. اما 
چون مربوط به اشتغال زایی است، در اختیار 
وزارت اقتصاد قرار می گیـــرد و از طریق آنجا 
تأییدیه ها صادر می شود. در حال حاضر که به 
پایان سال نزدیک می شویم هنوز نتوانستیم 
این ظرفیـــت قانونی را کـــه هرچند کوچک 
است در اختیار سرمایه گذاران قرار دهیم. از 
سوی دیگر هم صندوق توسعه از سال 1402 
قول تخصیص 5/5 میلیارد دلار برای توسعه 
تجدیدپذیرهـــا داده بود کـــه آن نیز تا کنون 

برآورده نشده است.

0912*****97
خدمت رسانی بیمارستان شهدای تجریش ضعیف 
است و به بیماران رسیدگی لازم نمی شود؛ بازرسی 

وزارت بهداشت نظارت کند.

 0991*****47
برگشت ارزهاى حاصل از صادرات شرکت هاى 
بزرگ، متوسط و کوچک به داخل کشور نیازمند 
تصويب لوايح مربوط بـــه FATF یعنی پالرمو و 
CFT توسط مجمع تشـــخيص مصلحت نظام 
است. ســـال 1403 دارد تمام می شود. پس چه 

زمانی در این باره تصمیم می گیرند؟ 

0935*****69
هر روز سه ساعت برق نداریم؛ ولی طی یک هفته 
دو قبض برق برایمان می آید که جمع آن شده است 
دویست و شصت و پنج هزار تومان، جالب نیست؟

0915*****42
لازمه پذیـــرش اجتماعى تغییـــر قیمت بنزین 
و حتـــى فـــروش آن بـــه قیمـــت فـــوب خلیج 
فـــارس بـــراى همـــه دهک هـــا بـــا هر ســـطح 
درآمدى، آزاد کردن واردات انواع خودرو با لغو 
محدودیت های غیرقانونى از نظر حجم موتور 

و سقف ارزش دلاری خودرو وارداتی است.
 

0939****505
سیاســـت خارجى جایـــش در برنامـــه محفل 
صداوسیما نیست. فردى حرف هایى می زند که 
جاى تعجب دارد. از ایشان بپرسید چرا بعضی 
همسایگان دوســـت و برادر به بهانه تحریم ها 

 طلب 12 میلیارد دلارى ایران را نمی دهند؟

حدیث حدادی
خبرنگار گروه  اقتصادی

گفت وگو


